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چالش »دارویار«؛ از نقدینگی تا کمبود 
اقلام دارویی 

طرح دارویار بر اساس تکلیفی که در قانون بودجه 
۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و 
با دستور رئیس جمهور به اجرا درآمد که براساس 
آن، یارانه دارو به طور مســتقیم به مصرف کننده 

نهایی می رسد.
هرچنــد در طرح دارویار نرخ داروها افزایش دارند 
با این حال قیمت ها به ســمت واقعی شدن پیش 
می رود و این هزینــه را بیمه گر پرداخت می کند 
تا بدیــن ترتیب میزان پرداختــی از جیب بیمار 

افزایش پیدا نکند.
در راســتای اجرای طــرح دارویار مبلــغ ۶ هزار 
میلیارد تومان برای پوشــش افراد بدون بیمه در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ تصویب شــده اســت که سه 
دهک اول جامعه با جمعیتی حدود ۶ میلیون نفر 
بدون مراجعه حضوری و به صورت رایگان از سوی 
سازمان بیمه سلامت تحت پوشش قرار گرفتند.  

افراد ســایر دهک ها و همچنیــن اتباع خارجی 
دارای مجــوز اقامت نیز می تواننــد برای برقراری 
پوشــش بیمه به دفاتر پیشــخوان دولت مراجعه 
کننــد اما اتباع غیرمجاز با ثبت مشــخصات خود 
و با تایید وزارت کشور می توانند از این مزایا بهره 

مند شوند.
گــزارش هــای میدانــی حاکی از آن اســت که 
داروخانه ها بدقولی بیمه ها را مشکل اصلی اجرای 
طرح دارویار می دانند و تاخیر در پرداخت بودجه 
اولیه این طرح یعنــی چهار هزار میلیارد تومان و 
واریــز آن در ۲ بخش دلیــل تداوم این چالش در 

همین ابتدای کار است.
مهدی رحمانی، مســوول فنی یکــی از داروخانه 
هــای تهران در این زمینه گفــت: در حال حاضر 
برخی از شرکت های دارویی با مشکلات ترخیص 
مواد اولیــه دارویی از گمــرک و تامین نقدینگی 
بــرای ارز نیمایــی مواجه هســتند و در حالیکه 
بودجه دارویار نشــان  می دهد که هزینه اضافه ای 
به صنایع داروسازی تحمیل نمی شود اما در عمل 

چنین چیزی وجود نداشته است.
وی اظهار داشــت: اگــر اقدامات اساســی برای 
جلوگیری از مشــکلات دارویی انجام نشود، طرح 
دارویــار می تواند در آینده با چالش همراه باشــد 
و ضــرر آن را بیماران در گرانی و کمبود دارو می 

بینند.
با توجه به مشــکلات کمبــود دارو در هفته های 
اخیر، رئیس جمهور در روز ۱۴ آبان و در جلســه 
ســتاد ملی مقابله بــا کرونا به مســئولان وزارت 
بهداشــت تاکید کــرد که باید تدابیــر لازم برای 
گسترش پوشــش بیمه ای اقلام دارویی به  منظور 
کاهش هزینه داروها در ســبد خانوار اندیشــیده 

شود.
در کــش و قوس هایی که ایــن روزها درباره عدم 
تسویه حساب ســازمان تامین اجتماعی در اجرای 
طرح دارویار با داروخانه ها وجود دارد، میرهاشــم 
موســوی مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی از 
همراهــی و همکاری مراکز طــرف قرارداد تامین 
اجتماعــی قدرانی کرد و گفــت: صیانت مالی از 
بیمه شــدگان در بخش درمان و کاهش پرداخت 
از جیب مردم، از اولویت های ما بوده و هســت و 
وزارت بهداشت ودرمان نیز طرح دارویار را با هدف 
کاهش پرداخت از جیب مردم در بخش دارو آغاز 

کرد.
وی اظهار داشــت: در آغاز اجــرای طرح دارویار، 
۲۴۰۰ میلیارد تومــان در اختیار تأمین اجتماعی 
قــرار گرفت که ما از محل منابع داخلی خود هزار 
میلیارد تومان به آن اضافه کردیم و به داروخانه ها 
تزریــق کردیم اما منابعی که قــرار بود در اختیار 
مــا قرار گیرد تــا بدهی معوقه تــا آن مقطع  به 
داروخانه ها را تسویه کنیم تأمین و پرداخت نشد؛ 
در حالی کــه بیمه های دیگر مثل بیمه ســلامت 
منابــع خوبی دریافت کردنــد و کل بدهی معوقه 

خود را تسویه کردند.
موسوی همچنین گفت: بدهی ما به دانشگاه های 
علوم پزشکی نیز حدود هشت هزار میلیارد تومان 
بود که هفته گذشــته هزار میلیــارد تومان آن را 
پرداختیم و پنج هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان هم به 
زودی بــا تأمین منابع مالی پرداخت خواهیم کرد 
که امیدواریم این مراکز نیز در پرداخت های خود 
از جملــه در پرداخت به کارکنان بخش ســلامت 

مشکلی نداشته باشند.
حسن شــمالی، معاون برنامه ریزی اداره کل دارو 
در ســازمان غذا و دارو  نیز در این زمینه گفت: 
در طرح دارویار، افزایش قیمــت برای داروهای 
خارجی نبــوده و افزایــش یک مرحله ای قیمت  
داروهای داخلی در سال ۱۴۰۱ هم به طور کامل 
تحت پوشــش بیمه ها قرار داشته است. با اجرای 
این طرح، پایه قیمتی تعهــد بیمه ها هم اصلاح 

شد.
وی تاکید کرد: در گذشته بیمه ها دارویی را تحت 
پوشــش قرار می دادند که کمترین قیمت موجود 
در بازار را داشــت اما اکنون پوشش بیمه ای برای 
داروهایی است که بیشــترین سهم بازار را دارند. 
بنابراین ریال پرداختی بیماران حتی برای بیماران 

خاص هم کم شده است.
شــمالی اظهار داشــت: در طرح دارویار با اصلاح 
سیاست های تخصیص ارز، تمامی افزایش قیمت ها 
در این طرح پوشــش داده شــد تا هیچ افزایش 
هزینه ای برای بیماران نباشــد و مبنای اصلی در 
این طرح، ثابت ماندن ریــال پرداختی برای تمام 
بیماران )خــاص و غیرخاص( اســت و در برخی 

موارد قیمت دارو کاهش هم داشته است.

گزارش

همسرآزاری در صدر تماس های 12۳
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور درباره بیشــترین  تماس های برقرار 
شــده با خط ۱۲۳ می گوید از ابتدای ســال تاکنون 
۱۵۶ هــزار و ۳۴ تماس با خط اورژانس ۱۲۳ گرفته 
شــده اســت. حیدرهایی بــا بیان اینکه بیشــترین 
تماس ها با اورژانــس اجتماعی در چه زمینه ای بوده 
اســت؟ ادامه داد: بیشــترین تماس هایی که با خط 
۱۲۳ گرفته می شود، مواردی مربوط به کودک آزاری، 

همسرآزاری و سالمندآزاری است.
 او ادامــه داد: در ســال جــاری بــا افزایــش آمار 
خودکشــی مواجه نبوده ایم، اما وقتی شخصی تهدید 
به خودکشــی می کند مردم باید بدانند که این فرد 
نیازمند یک اورژانس روانپزشــکی اســت و از مردم 
خواهش می کنم اگر کسی در اطرافیان آن ها تهدید 
به خودکشــی کرد، حتما موارد را بــا همکاران من 
در خط ۱۲۳ مطرح کنند و بســیار موضوع را جدی 
بگیرند و صرفا این مســئله را یک خودنمایی و جلب 
توجه اطرافیان ندانند. هر نوع تهدید خودکشــی را 
جدی گرفتــه و از خدمات همکاران من در اورژانس 

۱۲۳ استفاده کنند.

50درصد سرماخورده ها، آنفلوآنزا دارند
دبیر انجمن متخصصان عفونی گفت: در حال حاضر 
بیشــتر از ۵۰درصد از افرادی که به ســرماخوردگی 
شــدید مبتلا هستند، احتمال دارد به آنفلوآنزا مبتلا 
باشــند. آمیتیس رمضانی دربــاره آخرین وضعیت 
آنفلوآنزا و کرونا گفت: مــوارد آنفلوآنزا همچنان در 
حال افزایش بوده و انتظار داریم این روند افزایشــی 
همچنان تداوم داشــته باشــد. ما همیشه یک روند 
تدریجی درباره آنفلوآنزا داشــتیم و در اواخر آذرماه 
و اوایل دی ماه به یک پیک می رســیدیم، اما امسال 
به دلیل عدم مواجه با ویروس در دو سال اخیر، این 
روند زودتر آغاز شــده و در مقایســه با سال گذشته 

موارد ابتلای آن بیشتر است.

 انعقاد قرارداد ساخت 2 بزرگراه 
و یک آزادراه 

علیرضا زاکانی، شهردار تهران از انعقاد قرارداد ساخت 
آزادراه خبر داد و با بیان اینکه سال قبل توجه ما این 
بــود که به یــک نقطه باثباتی برســیم و پس از آن 
تحولاتــی را ایجاد کنیم چرا که جز با تحول و تغییر 
بنیادین و اساســی در ابعاد مختلف مشــکلات حل 
نمی شود، گفت: در این رابطه قراردادهای ساخت ۲ 
بزرگراه و ۱ آزادراه بسته شده و پروژه های راکد شهر 

فعال شده است.

۳میلیون وسیله نقلیه باید توقیف شود
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور می گوید، ۳۵ 
درصد از وســایل نقلیه در کشور فرسوده است و باید 
اســقاط شــوند.   کمال هادیانفر در این باره گفت: به 
عنوان مثال طبق گــزارش مراکز معاینه فنی تهران، 
سه میلیون وسیله نقلیه در تهران مشمول معاینه فنی 
اســت و پلیس باید براســاس ماده ۶ این ها را توقیف 
کند، اما اینکه به چه شــکلی و کجــا توقیف کنیم، 
مسائلی هســتند که دولت باید در موردشان صحبت 
کند. او ادامه داد: حتماً باید تکلیف موتور اســقاط در 
کشــور روشن شــود چرا که امروز تقریبا بیش از ۳۵ 
درصد وســایل نقلیه در کشــور فرسوده است که ۸۰ 
درصد از این مقدار مربوط به خودروهای سنگین است 
و همچنین از ۱۲ میلیون و پانصد هزار موتورسیکلتی 
که در کشور تردد می کنند حدود ۱۰ میلیون و پانصد 

هزار دستگاه آن کاربراتوری و فرسوده است.

هشدار قوه  قضاییه در خصوص 
سوءاستفاده دلالان ارز از کارت ملی

در پیام معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
قوه قضاییه از مردم خواسته شده که خرید ارز صرفا 

برای مصارف شخصی صورت گیرد.
در این پیام تصریح شــده اســت: بــا توجه به اینکه 
اطلاعات هویتی خریداران برای ســازمان هدفمندی 
یارانه ها و ســازمان امور مالیاتی کشور ارسال خواهد 
شد، تبعات عدم رعایت ضوابط مقرر در قانون مبارزه 
با پولشویی و قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز برعهده 

دارنده کارت ملی خواهد بود.

تقدیر از دانش آموزان مدال آور ایرانی 
در اندونزی

محمد خوش هیکل آزاد ســفیر جمهوری اســلامی 
ایــران در کشــور اندونــزی در مراســم تقدیــر از 
دانش آموزان مدال آور مســابقات علــوم و اختراعات 
۲۰۲۲ در محل ســفارت ایــران در جاکارتا، گفت: 
خوشبختانه پیشرفته های چشمگیری در زمینه علم 
و دانش از جوانان ایران در سطح جهان شاهد هستیم 
که کسب مدال های رنگارنگ علمی از مسابقات علوم 
و اختراعــات اندونزی گویای این موضوع اســت.وی 
با تاکید بــر این مهم که جوانان ایران همیشــه در 
همــه جریان ها بــه خصــوص در جریان های علمی 
به بهترین شــکل ظاهر می شــوند، گفت: کسب این 
عناوین جهانی آغاز راه است و این دانش آموزان باید 
این مســیر را به خوبی ادامه دهند.در این مراسم از 
مــدال آوران ایرانی، پریا کدخدایی صاحب مدال طلا 
در رشــته شــیمی - نانو، مهربد بنی عامریان کسب 
مدال طلا در رشــته فنی مهندســی و الکترونیک، 
کارن یوســفی فرد با کســب مدال نقره در رشته نانو 
تکنولوژی و حســن کاکانژادی صاحب مدال نقره در 
رشته علوم کامپیوتر، با اهدای هدایایی توسط آقای 
دکتر ابراهیمی رایزن فرهنگی و محمد خوش هیکل 
آزاد سفیر جمهوری اسلامی ایران در کشور اندونزی 

تقدیر و قدردانی به عمل آمد.

خبر

همدلی| شــهرداری تهران با گردش مالی 
هزاران میلیاردی از تامین اتوبوس شــهری 
برای پایتخت ناتوان اســت و ناچار دســت 
به ســوی اتوبوس های فرســوده دراز کرده 
اســت. مدیران این مجموعه یک زمانی از 
خرید اتوبوس های فرســوده اروپایی سخن 
به میان  می آوردند، زمانی دیگر اتوبوس های 
فرســوده ترکیــه مدنظر بــود، اکنون هم 
اتوبوس های دســت دوم جام جهانی رویای 
مدیران شهرداری است و آنان چشم به قطر 
دوخته اند تا شاید اتوبوس های جام جهانی 

قطر را خریداری کنند. 
 آن گونــه کــه مدیران شــهری  می گویند، 
تهران حداکثــر ۸۰۰۰ اتوبوس نیاز دارد و 
اتوبوس هــای توزیعی دولت فقط توانســته 
بخشــی از این مشکل حمل و نقل پایتخت 
را برطرف کند، تامیــن رقم باقی مانده نیز 
خارج از تــوان تولیدات داخلــی در کوتاه 
مدت اســت. آنهــا  می گویند حل مشــکل 
اتوبوس های پایتخــت راه کاری جز واردات 
اتوبوس نــدارد و خریــد اتوبوس های جام 
جهانی یکی از گزینه هایی است که  می تواند 

این مشکل را برطرف کند.
 توپ خرید اتوبوس  دســت دوم در 

زمین بخش خصوصی 
البتــه شــهرداری تهــران تــوپ خریــد 
اتوبوس های دســت دوم جام جهانی را به 
زمین بخش خصوصی انداخته اســت. روز 
گذشته، ســخنگوی شــهرداری تهران در 
واکنش به ادعای برخی رســانه ها مبنی بر 
اینکه شــهرداری می خواهــد اتوبوس های 
دســت دوم جام جهانی را خریداری کند، 
گفت: »شهرداری تهران اتوبوس دست دوم 
نمی خــرد، بلکه از بخــش خصوصی خرید 
خدمــت می کند و مــا نمی دانیم که بخش 
خصوصــی می خواهــد اتوبوس هــای جام 
جهانی را بخــرد و یا اتوبوس های آلمانی را 

خریداری  می کند.«
وی با بیــان اینکه تهران بر اســاس طرح 
جامع حمل و نقل حداقل ۶۰۰۰ و حداکثر 
بــه ۸۰۰۰ اتوبوس احتیــاج دارد و روزی 
که ما شــهرداری تهران را تحویل گرفتیم 
تعداد اتوبوس ها تنها ۱۸۰۰ دستگاه بود که 
برخــی از آنها نیز به دلیل فرســودگی و یا 
نیاز به تعمیرات در یک سال اخیر از چرخه 
افزود:»در حال  خدمت رسانی خارج شدند، 
حاضر ما ۴۲۰۰ اتوبوس کم داریم تا بتوانیم 
سرفاصله حرکت اتوبوس هایمان را کم کرده 
و از اتلاف وقت و معطلی شهروندان بکاهیم 
و تراکــم و تجمع مــردم در اتوبوس ها کم 
شود؛ اما جای ســوال است که آیا ظرفیت 
کشــور و بودجه شــهرداری و دولت اجازه 
خرید و تامین ۴۲۰۰ دســتگاه اتوبوس را 
می دهد؟ حتما نه. ما می توانیم حرف بزنیم 

و وعــده بدهیم اما با اتــکا به ظرفیت های 
فعلی این مهم رخ نمی دهد.«

ســخنگوی شــهرداری تهران گفت:»ورود 
اتوبــوس دســت دوم بخشــی از یک پازل 
بزرگ بــرای تامین اتوبوس تهران اســت، 
البتــه اولویت مــا فعالیت اتوبوس دســت 
دوم نیســت؛ اما تولید داخلی و تامین مالی 
اتوبوس نو سخت است. چرا که برای خرید 
یک اتوبوس نو تولید داخل باید پنج میلیارد 
تومان هزینه کنیم، در حالیکه یک اتوبوس 
دست دو می که ساخت کشور اروپایی است 
و کمتر از پنج ســال فعالیــت کرده و تمام 
اســتانداردهای محیــط زیســتی و ایمنی 
را پــاس می کند تنها یــک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان قیمت دارد و بخش خصوصی 
متعهد شده که این اتوبوس های دست دوم 
پنج تا ۱۰ ســال فعالیــت می کنند و حالا 
وقتی ما بــه اتوبوس احتیاج داریم و قیمت 
آن پاییــن و کارایی آن بالا اســت و بخش 
خصوصی نیز کارکرد آن را تضمین می کند 

چرا خرید خدمت نکنیم؟«
 ایده واردات اتوبوس جام جهانی 

اولین بــار ایــده واردات اتوبوس های جام 
جهانــی بــه تهــران را چند وقــت پیش 
یک عضو شــورای شــهر تهران در حاشیه 
هجدهمین نمایشــگاه حمل و نقل، عمران 
و خدمات شــهری اعلام کــرد. در همین 
رابطه یک عضو شورای شهر تهران در جمع 
خبرنگاران اعلام کرد که شــهرداری برای 
نوسازی ناوگان اتوبوس رانی شهر تهران نیم 
نگاهی به اتوبوس های جام جهانی قطر دارد.

یک عضو دیگر شورای شهر تهران نیز تصمیم 
شــهرداری برای واردات اتوبوس به تهران را 

تایید می کند. پرویز ســروری، نایب رییس 
شورای شهر تهران  به رسانه ها گفت: »دولت 
بایــد اجازه دهــد مازاد را از بیرون کشــور 
واردات داشته باشیم. بی تردید حمل و نقل 
عمو می  از اهمیت به ســزایی برخوردار است 
و آلودگی هــوا، ترافیک و… به این موضوع 

مرتبط است و جان مردم مهم است.«
البتــه این تصمیم تازگی نــدارد و پیش از 
ایــن نیز علیرضــا زاکانی، شــهردار تهران 
پیشــنهاد واردات اتوبوس خارجی کارکرده 
را مطــرح کرده بود. علیرضــا زاکانی اواخر 
زمستان ۱۴۰۰ در نامه ای به رییس جمهور 
درخواســت کرده بود تا دولــت با واردات 
فوری ۱۰۰۰ اتوبوس دست دوم تک کابین 
از ترکیــه بــا میانگیــن عمــر فعلی ۱۳ 
ســال و بازســازی در حد قابل استفاده با 
اســتانداردهای یورو ۲ با معافیت از هرگونه 

عوارض گمرکی موافقت کند.
اتوبوس  بــا خرید  مخالفت مجلس   

دست دوم خارجی
اگرچه موضوع خریداری اتوبوس دست دوم 
خیلی وقت است که مطرح شده  و مدیران 
شــهری واردات اتوبوس کارکرده را راه حل 
مشکلات حمل و نقل پایتخت می دانند، اما 
مجلس همواره با خرید اتوبوس دست دوم 

خارجی مخالفت کرده است.
همیــن چند روز پیش، رئیس کمیســیون 
صنایع مجلس شــورای اسلا می نظر مخالف 
خود را بــا خرید اتوبوس  های دســت دوم 
خارجی مطرح کرد. عزت الله تالارپشــتی در 
این زمینه به رســانه ها گفت:»ما با واردات 
اتوبوس دست دوم به کشور مخالف هستیم 
و اگر قرار است اتوبوسی به کشور وارد شود، 

باید نو باشــد تا از کمپانــی ذی  ربط بتوان 
امتیازاتی گرفت.« این نماینده مجلس با بیان 
اینکه واردات اتوبوس دست دوم شناسنامه، 
خدمــات پــس از فروش، شــرایط مطلوب 
تامین قطعــه و... ندارد گفت:»متقاضی باید 
شناسایی شــود تا به تناســب نیاز، میزان 
تقاضای خود را بــه تولید کننده اعلام کند 
و آن شــرکت هم بر اساس سفارش دریافت 
شده، نسبت به ساخت اقدام کند. تالارپشتی 
گفــت: تولیدکنندگان اتوبوس نباید فقط بر 
نیازهای داخلی تمرکز کنند؛ کشــور ما در 
چهارراه بین المللی واقع شده و این ظرفیت 
وجود دارد که به بسیاری از کشورهای دنیا 
اتوبــوس صادر کنیم. بنابرایــن باید تمرکز 
ما هم پاســخ به نیاز داخلی و هم صادرات 

باشد.«
می تواند  کارکــرده  اتوبوس  خرید   

بستر بروز فساد باشد
برخی می گویند پشت خرید اتوبوس دست 
دوم نیزاحتمال سواستفاده مالی وجود دارد، 
چرا که قیمت کالای دســت دوم -برخلاف 
کالاهای نو که معیار ارزش گذاری آن روشن، 
شفاف و قابل ارزیابی است- معیارمشخصی 
ندارد و براساس توافق طرفین قیمت گذاری 
می شــود و همین می تواند تردیدهای را در 

مورد سلامت معامله ایجاد کند.
 به همین دلیل خرید اتوبوس های دســت 
دوم منتقدانی دارد. این منتقدان معتقدند 
اصرار بر خرید اتوبــوس کارکرده می تواند 
بســتر بروز فساد باشــد و تاکید بر واردات 
اتوبوس بجای عقد قرارداد با شــرکت های 
داخلــی تنها بــه معنای رشــد دلال های 

اتوبوس دست دوم است.

شهرداری تهران خرید ناوگان مستعمل دیگر کشورها را بررسی می کند 

چشم زاکانی به اتوبوس های دست دوم جام جهانی

همدلی| جنگل های زاگرس با ۵میلیون هکتار مســاحت، 
۴۰درصد مســاحت جنگل های ایران را تشــکیل می دهد، 
اما این گنج ایران زمین سال هاســت به طرق مختلف هدف 

خسارت های جبران ناپذیری می شود. 
عضو فراکســیون محیط زیست مجلس روز گذشته با اعلام 
آمارهایــی در این زمینه از نابوی یــک چهارم جنگل های 
زاگــرس خبــر داده و گفته این موضــوع در نتیجه عوامل 
مختلفــی مانند آتش ســوزی، کرم های بلوط خــوار و تهیه 
ذغال و… بوده اســت.  نابودی حــدود ۱.۵ میلیون هکتار 
از جنگل های زاگرس در شــرایطی اســت کــه همچنان 
امکانات حداقلی برای محافظت از این سرمایه کشور وجود 
ندارد. اســتان های کرمانشــاه و کردســتان که جنگل های 
کوهســتانی بســیار زیاد و صعب العبوری دارنــد تنها یک 
بالگرد آب پاش دارند. بسیاری از کارشناسان محیط زیست 
معتقدنــد که جنگل های بلوط زاگرس بــه عنوان ریه های 
کشور محســوب می شوند و نقش به سزایی در جلوگیری از 
خطرات بحران های زیســت محیطی همچون سیل، زلزله و 

طوفان های مهیب ایفا می کنند.
داســتان غم انگیز نابودی جنگل های زاگرس در ســکوت و 
بی توجهی مســئولان همچنان ادامه دارد. دو سوم کشور ما 
را کویر تشــکیل داده و تنها یک  ســوم آن مراتع جنگلی 
و کوهســتانی زاگرس و البرز اســت. با ایــن وجود همین 
یک  سوم نیز با مشــکل مواجه است. جنگل های زاگرس با 
گستردگی در ۱۱ استان کشور، ۴۰ درصد جنگل های ایران 
را تشــکیل می دهند که حدود 7۰ درصــد تیپ گونه های 
جنگلی زاگرس را بلوط ها  تشــکیل داده اند و لرســتان با 
داشــتن یک میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار اراضی جنگلی پس 
از استان فارس بیشترین سطح جنگل های کشور را به خود 

اختصاص داده است.
قطع درختان و قاچاق چوب و همچنین آتش ســوزی های 
پیاپــی، عوامل مهمی هســتند که جنگل هــای زاگرس را 
تهدید می کنند. شــیوا قاسمی پور، عضو فراکسیون محیط 
زیســت مجلس در ایــن زمینه گفت: تا امــروز حدود ۱.۵ 
میلیــون هکتار یعنی یک چهارم جنگل های زاگرس از بین 

رفته است.
نماینده مردم مریوان و سروآباد در مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به تاثیر تحریم ها بر محیط زیست نیز اظهار کرد: 

تحریم هــا تأثیرهای مختلفی گذاشــته اســت که محیط 
زیســت هم از این تأثیرات در امان نمانده است. استان های 
کرمانشاه و کردستان که جنگل های کوهستانی بسیار زیاد 

و صعب العبوری دارند تنها یک بالگرد آب پاش دارند.
وی تأکید کرد: در موضوع آتش سوزی های زاگرس متأسفانه 
دسترســی به برخی از مناطق در زمان حادثه بسیار سخت 
اســت. یکی از معضلات ما در این مناطق کمبود امکاناتی 
ماننــد این بالگردهــای اطفاء حریق اســت که هم موجب 
جانباختن افراد شده و هم اینکه موجب از بین رفتن منابع 

ملی شده است.
احســان ســهرابی، کارشــناس منابع طبیعی نیز در این 
خصوص با بیان اینکه ناحیه رویشــی زاگرس وســیع ترین 
رویشــگاه گونه های مختلف بلوط محسوب می شود گفت: 
ویژگی درخت و جنگل این اســت که هر هکتار آن، ۶7تن 
گرد و غبار را در ســال جذب و هر هکتار جنگل هزاران تن 
اکســیژن تولید می کند و این نعمتی خدادادی برای زمین 

است.
او با بیان اینکه در طول دهه های اخیر ناحیه رویشی زاگرس 
تحت تاثیر عوامل مختلفی دچار تنش شده و ضربات جبران 
ناپذیری بر پیکره نحیف آن وارد شــده است، گفت: یکی از 
مهم ترین آنها پدیده شوم زوال بلوط و یا همان خشکیدگی 
بلوط اســت که سطح بســیار زیادی از جنگل های زاگرس 
مخصوصاً در استان های گیلان و لرستان را تحت تاثیر خود 
قرار داد به گونه ای که فقط در استان لرستان بیش از ۵۵۰ 
هــزار هکتار از جنگل های بلوط دچار خشــکیدگی و یا در 

معرض خشکیدگی قرار گرفت.

او عنــوان کرد: جنگل ها و مراتع ایــن ناحیه یک حد توان 
تولیدی دارند و ظرفیت مشــخصی برای چرای دام دارند و 
آن هم در فصل مشــخصی در طول سال و مادامی که بیش 
از حد توان تولیدی از این منابع ارزشمند خدادادی استفاده 
شــود دیگر فرصتی برای زادآوری نداشــته و رو به زوال و 

نیستی می رود.
او خاطرنشان کرد: در حال حاضر علاوه بر پدیده زوال بلوط، 
عوامل دیگری بقاء و حیات آن را تهدید می کنند که شامل 
بالا بودن جمعیت جنگل نشــینان، بروز آتش ســوزی های 
مکرر در فصل گرم ســال، زغال گیری توســط سوداگران، 
قطع درختان برای تهیه ســوخت، تبدیل اراضی جنگلی به 
کشــاورزی، چرای دام مازاد در جنگل ها و وجود زباله ها و 

پسماندها در اراضی جنگلی است.
او با اشــاره به یکی دیگر از عوامل اصلی تهدید جنگل های 
زاگرس پس از ممنوعیت بهره برداری چوب در شمال کشور، 
اظهارداشــت: این امر ســوداگران را به سمت جنگل های 
زاگرس ســوق داد و باعث شد اقدام به قطع درختان ناحیه 
رویشی زاگرس به منظور تامین نیاز کارخانجات تولید کاغذ 

و صنایع چوبی کنند.
جنگل هــای ناحیه رویشــی زاگرس دچــار پیری زودرس 
شــده اند و متاسفانه علاوه بر آن ســوداگران نیز برای تهیه 
زغــال، درختان جنگلی را قطــع می کنند و اراضی جنگلی 
را تبدیل به اراضی کشــاورزی کم بــازده می کنند. یکی از 
مهم تریــن کارهایی کــه در این زمینه می تــوان انجام داد 
خارج کردن دام های مازاد از جنگل های این ناحیه اســت، 
آن هم با ایجاد اشتغال پایدار در حاشیه جنگل و جایگزینی 
شغل دامداری با شــغل های ایجاد شده توسط دولت که با 
این روش شــاید بتوان فرصتی برای زادآوری و جوان شدن 
به ایــن جنگل ها داد. همچنین بــرای کنارآمدن با کمبود 
بــارش ها نیز باید به آبخیزداری به عنوان فن، هنر، تکنیک 
و علمی که مدیریت پایدار ســرزمین را برایمان به ارمغان 

می آورد متوسل شد.
نابودی جنگل های زاگرس یک هشــدار اســت و باید بیش 
از پیش مورد توجه مســئولان اســتان های مختلف اعم از 
آذربایجان غربی، کرمانشــاه، ایلام، چهارمحال و بختیاری، 
خوزســتان و لرســتان ، کهگیلویــه و بویراحمد و فارس و 

همچنین سازمان حفاظت محیط زیست قرار گیرد.

تراژدی غم انگیز نابودی بلوط  زارها ادامه دارد

نابودی یک چهارم جنگل های زاگرس


